

<u>Study Course Title</u>	<i>Modern Russian literary language: syntax I</i>
Study Course Code	Valo3149
Credits	1
European Credit Transfer and Accumulation System Credits	1.50
Total Number of Contact Hours	16
Number of Lecture Hours	8
Number of hours for seminars	8

Course lecturer(-s)

Dr.philol., asoc.prof., pētn. Jeļena Koroļova
Dr.philol., asoc.prof. Anatolijs Kuzņecovs

Prerequisite Knowledge

Valo2208, Modern Russian literary language: morphology I

Study Course Abstract

The course is intended for the students of the academic bachelor programme "Philology ". The course aims to introduce students to the traditional theory of syntax, its positive and negative characteristics. Relations between morphology, syntax and vocabulary. Syntax units from the formal, semantic and communicative point of view. Sentence syntax and text syntax.

Course Plan

Course structure: Lectures - 8 h. Seminars - 8 hours.

Lecture topics:

1. History of the theory of syntax. Syntax units. Sentence, word combination. The question of syntaxeme.
2. Arrangement, subordination: ordination, possession, submission.
3. The word combination in works of syntax researchers.
4. The sentence and expression. Nominative and communicative units.

Seminar topics:

- 1 Types of syntactic subordination.
2. Syntactic connections and semantic types.
3. Three aspects of the sentence arrangement: form, meaning and communicative task.
4. The formal scheme of a sentence – members of predicativity.

Students' individual work - tests:

- Analysis of word groups
- Analysis of the sentence - Punctuation in a simple sentence

Learning Outcomes

- Students are able to distinguish between formal and semantic structures of the sentence;
- Evaluate pros and cons of different syntactic theories; - Are able to independently describe the same syntax units from various theoretical points of view.

Requirements for Awarding Credits

Regular attendance and active participation in classes - 20%, independent work - 20%, final examination - 60%.

Course content

1. History of the theory of syntax. Syntax units. L2.
2. Syntactic relations and communications. L2, S2.
3. The word combination in works of syntax researchers. L2.
4. The word combination and the sentence - the differences: nominative and communicative units. L2.
5. Sentence and expression. L2. 6. Concept of predicativity. L2, S2.

Compulsory Reading List

- 1.Бабайцева В.В., Инфантова Г.Г., Николина Н.А., Чиркина И.П. Современный русский язык. Синтаксис. Ростов-на-Дону, 1997.
- 2.Белошапкина В. А. Современный русский язык: Синтаксис. Москва, 1985.
- 3.Золотова Г.А., Онипенко Н.К., Сидорова М.Ю. Коммуникативная грамматика русского языка. Москва, 1998; 2004.
- 4.Ковтунова И. И. Современный русский язык: порядок слов и актуальное членение предложения. Москва, 1976.
- 5.Крылова О.А., Максимов Л.Ю., Ширяев Е.Н. Современный русский язык. Теоретический курс. Синтаксис. Пунктуация. Москва, 1997.
- 6.Кустова Г.И., Мишина К.И., Федосеев В.А. Синтаксис современного русского языка. Москва, 2007.

7. Современный русский язык / Под ред. В.А.Белошапковой. Москва, 1997. 8. Ширяев Е.Н. Современный русский язык. Теоретический курс. Синтаксис. Пунктуация. Москва, 1997.

Further Reading List

1. Арутюнова Н.Д. Предложение и его смысл. Москва, 1976.
2. Арутюнова Н.Д., Ширяев Е.Н. Русское предложение: Бытийный тип. Москва, 1983.
3. Золотова Г.А. Коммуникативные аспекты русского синтаксиса. Москва, 1982.
4. Золотова Г.А. Очерк функционального синтаксиса русского языка. Москва, 1973.
5. Золотова Г.А. Синтаксический словарь русского языка. Москва, 1988.
6. Лаптева О.А. Русский разговорный синтаксис. Москва, 1976.
7. Сидорова М.Ю. Коммуникативный синтаксис русского языка. Сборник упражнений. Москва, 1997.
8. Современный русский язык. Синтаксис. Пунктуация. Стилистика / Под ред. П.П.Шубы. Минск, 1998.
9. Тестелец Я.Г. Введение в общий синтаксис. Москва, 2001.

Periodicals and Other Sources

www.ruslang.ru;